Модальные глаголы. Modal Verbs. EXERCISES.

CAN (COULD)
Ex.1. Translate the following sentences using can (could).
1. Я умею говорить по-английски. 2. Мой папа не умеет говорить по-немецки. 3. Ты умеешь гово​рить по-французски? 4. Моя сестра не умеет катать​ся на коньках. 5. Ты можешь переплыть эту реку? 6. Я не могу выпить это молоко. 7. Она не может вас понять. 8. Ты умел плавать в прошлом году? 9. В прошлом году я не умел кататься на лыжах, а сейчас умею. 10. Вы не можете мне сказать, как доехать до вокзала? 11. Не могли ли бы вы мне помочь? 12. Я не могу перевести это предложение. 13. Никто не мог мне помочь. 14. Где тут можно купить хлеб? 15. Твоя бабушка умела танцевать, когда была молодая? — Да, она и сейчас умеет.
Ex. 2. Complete each sentence with can or can't + the verb in brackets. Use a form of be able to if can / can't is not possible.
a.  That shelf is too high. I (reach) it
b.  What's that noise? I (hear) something.

c.  There's something wrong with this door. I (open) it.

d.  I'm really hungry! I (take) my  lunch break yet.

e.  Sorry, I (come)  tomorrow. I'll try and see you next week.

f.  I really want (use) computer properly.

g.  Don't push Harry in the water. He (swim)

h.  I feel terrible. I (sleep) for the past couple of nights .
MAY (MIGHT)
Ex. 3. Translate the following sentences using may (might).
1. Можно мне войти? 2. Можно, я пойду гу​лять? 3. Если твоя работа готова, можешь идти домой. 4. Учитель сказал, что мы можем идти домой. 5. Доктор говорит, что я уже могу ку​паться. 6. Папа сказал, что мы можем идти в кино одни. 7. Я думал, что мне можно смотреть телевизор. 8. Если ты не наденешь пальто, ты можешь заболеть. 9. Не уходи из дома: мама может скоро прийти, а у нее нет ключа. 10. Будь осторожен: ты можешь упасть. 11. Не трогай собаку: она может укусить тебя. 12. Мы, может быть, поедем за город в воскресенье. 13. Он мо​жет забыть об этом. 14. Скоро может пойти дождь.
Ex. 4. Use may or can.
1. You ... come in when you have taken off your boots. 2. Be careful: you ... spill the milk if you carry it like that. 3. Most children ... slide on the ice very well. 4. I don't think I ... be here by elev​en o'clock tomorrow, but I ... be. 5. ... you see anything in this inky darkness? 6. You ... go when you have finished your compositions. 7. What shall we do if the train is late? It ... be late, you know, after the terrible snowstorms we've had. 8. When ... you come arid see me? — Let me see: I ... not come tomorrow, for I must be at the meeting, but on Sunday I'll find time. Yes, you ... expect me on Sunday about three o'clock. Will that be all right?
Ex. 5. Use may (might) or can (could).
1. ... I use your pen? 2. ... I find a pen on that table? 3. You ... read this book: you know the lan​guage well enough. 4. You ... take this book: I don't need it. 5. ... I help you? 6. ... I ask you to help me? 7. ... you help me? 8. I ... not imagine her speaking in public: I knew that she was so shy. 9. Something was wrong with the car: he ... not start it. 10. A fool ... ask more questions than a wise man ... answer. 11. She asked me if she ... use my telephone. 12. The school was silent: noth​ing ... be heard in the long dark corridors. 13. Waiting ... be endless, you know. 14. ... you tell me the nearest way to the city museum? 15. They ... think that I am too weak to take part in the excursion, but I am strong enough to do any kind of hard work, indeed. 16. He knew this period of history very well: he had read everything on the subject he ... find in the rich university library.
MUST
Ex. 6. Translate the following sentences using must.
1. Я должна упорно работать над своим анг​лийским. 2. Вы должны внимательно слушать учителя на уроке. 3. Ты должен делать уроки каждый день. 4. Вы не должны забывать о сво​их обязанностях. 5. Вы должны быть осторожны на улице. 6. Она должна быть дома сейчас. 7. Мои друзья, должно быть, в парке. 8. Вы, дол​жно быть, очень голодны. 9. Должно быть, очень трудно решать такие задачи. 10. Я должен се​годня повидать моего друга.
Ex. 7. Complete the sentence with must or mustn't. They are all strange but true laws.

a. In New Hampshire, USA, you . .. pick up seaweed from the beach.

b. In Louisiana, USA, schoolchildren ….call their teachers Sir or Ma'am.

c.  In Canada you … let a llama eat grass in a national park.

d.  In Italy, a man ....  wear a skirt in public.

e.  In Illinois, USA, you .. . use the steering wheel when you drive a car.

f.  In Michigan, USA, people .. . swear in front of women and children.

g.  In Baltimore, Maryland, USA, you … take a lion into a cinema.

h.  In Kentucky, USA, everyone ... take at least one bath every year.

Ex. 8. Complete these sentences with must or have to (in correct form). Sometimes it is possible to use either; sometimes only have to is possible.

1. It’s later than I thought. I must or have to go now.

2. Jack left before the end of the meeting. He ……go home early.

3. In Britain many children … wear uniform.

4. When you come to London again, you….. come and see us.

5. Last night Don became ill suddenly. We …. Call a doctor.

6. You really…. Work harder if you want to pass the examination.

7. I’m afraid I can’t come tomorrow. I …. Work late.
8. I’m sorry I couldn’t come yesterday. I… work late.

9. Paul doesn’t like his new job. Sometimes he….. work at weekends.

10.  Coroline may …. Go away next week.

11. We couldn’t repair the car ourselves. We ….take it to a garage.

12. Julia wears glasses. She ….. wear glasses since she was very young.

Ex. 9. Complete these sentences using don’t / doesn’t / didn’t  have to + one of these verbs:
	do
	get up
	go
	go
	pay
	shave
	wait
	work


1. I’m not working tomorrow, so I……. early.
2. The car park is free – you ….. to park your car there.

3. I went to the bank this morning. There was no queue, so I …. .
4. Sally is extremely rich. She …. .

5. We’ve got plenty of time. We …..  yet.

6. Jack has got a beard, so he …..  .

7. I’m not particularly busy. I’ve got a few things to do but …… them now.

8. A man was slightly injured in the accident but he …… to hospital.

Ex.10. Translate the following sentences using must, may or сап.
1. Он сейчас должен быть в своем кабинете. Вы можете поговорить с ним. 2. Можно войти? — Пожалуйста. 3. Вы должны прочитать этот текст. 4. Может ли он выполнить это задание? 5. Можно мне взять вашу книгу? 6. На уроке английского языка вы должны говорить только по-английски. 7. Мы должны сегодня сдать тет​ради? 8. Можно мне задать вам вопрос? — По​жалуйста. 9. Я не могу пойти о вами в кино, так как я очень занят. 10. Можно здесь курить? — Пожалуйста.
Ex.11. Use can, may or must.
1.What ... we see on this map? 2. ... you speak Spanish? — No, unfortunately I... 3. At what time ... you come to school? 4. ... I come in? 5. You ... not smoke here. 6. ... take your book?   — I am afraid not: I need it. 7. He ... not speak English yet. 8. I have very little time: I ... go. 9. They ... not go to the park today because they are busy. 10. You ... read this text: it is easy enough. 
Ex. 12. Use may, must or need.
1.... we hand in our compositions tomorrow? — No, you ... not, you ... hand them in after Sunday. 2. ... John really do this today? — No, he ... not, he ... do it tomorrow if he likes. 3. You ... not let this cup fall: it ... break. 4. ... I help you with your coat on? 5. ... I take this book for a little while? — I am sorry, but I ... return it to the library at once. 6. Alec ... practise this sound spe​cially, but the other pupils ... not: they all pro​nounce it properly. 7. They ... come at any time they like between ten and twelve in the morning, but they ... not come if they don't want to. 8. ... I go there right now? — Yes, you ....
NEED
Ex. 13. Complete the sentences using needn’t + one of these verbs:
	ask
	come
	explain
	leave
	tell
	walk


1. We’ve got plenty of time. We …. yet.
2. I can manage the shopping alone. You …. With me.

3. We ….. all the way home. We can get a taxi. 

4. Just help yourself if you’d like something to eat. You first.

5. We can keep this a secret between ourselves. We …. Anybody else.

6. I understand the situation perfectly. You …. Further.
Ex.14. Use can, may, must or need.
1. I ... not go out today: it is too cold. 2. ... I take your pen? — Yes, please. 3. We ... not carry the bookcase upstairs: it is too heavy. 4. We ... not carry the bookcase upstairs ourselves: the workers will come and do it. 5. When ... you come to see us? — I ... come only on Sunday. 6. Shall I write a letter to him? — No, you ... not, it is not neces​sary. 7. ... you cut something without a knife? 8. Peter ... return the book to the library. We all want to read it. 9. Why ... not you understand it?
it is so easy. 10. ... we do the exercise at once? Yes, you        do it at once.  11. ... you pronounce this sound? 12. You ... not have bought this meat-we have everything for dinner.
Ex. 15. Translate the following sentences using can, may, needn’t).
1. Можете сегодня туда пойти. 2. Можете се​годня туда не ходить. 3. Можете не переписы​вать сочинение. 4. Можете остаться: ведь у вас есть время. 5. Можете остаться, если хотите. 6. Можете не оставаться, если не хотите. 7. Мо​жете не говорить ему об этом. 8. Можете сказать ему об этом. 9. Нам можно не повторять эти пра​вила: мы их знаем. 10. Можно было и не писать сочинение. 11. Он мог и не приходить: все было уже сделано. 12. Вы можете взять эту книгу, если хотите. 13. Вы можете взять эту книгу: она не тяжелая. 14. Вы можете и не брать эту книгу. 15. Я не могу взять эту книгу. 16. Подумай только: можно было и не ходить туда. 17. Можешь сразу не соглашаться: подумай несколько дней.
MUST — MAY — MIGHT — CAN'T
в значении предположения
MUST — должно быть
MAY - может быть
MIGHT — может быть (но маловероятно)
CAN'T — не может быть
Ex.16. Translate the following sentences using must, may, might or can't.
1. Они, должно быть, живут в Санкт-Петербурге.
2. Они, может быть, живут в Санкт-Петербурге.
3. Может быть, они и живут в Санкт-Петербур​ге (хотя едва ли).
4. Не может быть, что они живут в Санкт-Пе тербурге.
5. Они, должно быть, жили в Санкт-Петербурге.
6. Они, может быть, жили в Санкт-Петербурге.
7. Может быть, они и жили в Санкт-Петербурге (хотя едва ли).
8. Не может быть, что они жили в Санкт-Петер​бурге.
9. Он, должно быть, на работе.
10. Он, должно быть, был на работе.
11. Он, может быть, на работе. 12.Он, может быть, был на работе.
13. Может быть, он и на работе (хотя едва ли).
14. Может быть, он и был на работе (хотя едва ли).
15. Не может быть, что он на работе.
16. Не может быть, что он был на работе.
Ex.17. Rewrite the sentence that it contains the word in capitals.

a. I’m sure you know the difference between a solid and a gas!     MUST

You must know the difference between a solid and a gas!
b.  If a substance does not contain hydrogen, then we are sure that it isn't an acid.         CAN'T

c.  If we put some litmus paper in a solution and it turns red, then we are sure that the solution is an acid.       MUST

d.  If we add a substance to a red-cabbage solution and it stays red, then we are sure the substance isn't an alkali.       CAN'T

e.  If we add a substance to a red-cabbage solution and it turns green, then the substance is sure to be an alkali.        MUST

f.  If we put some litmus paper in a solution and it turns red, then we are sure that the solution isn't an alkali.      CAN'T
g.  If it's not an acid, or an alkali, then it's sure to be neutral.  MUST
h.  If we use a universal indicator to check a substance, and it turns purple, then we are sure that the substance isn't an acid.  CAN’T
Ex. 18. Translate the following sentences using must, may или can't.
1. Не может быть, что она такая молодая. Ей должно быть не меньше тридцати лет. 2. Должно быть, вокруг вашей деревни растут густые леса. 3. Не может быть, что он написал письмо так быстро. 4. Может быть, мы пойдем на пляж: по​года чудесная. 5. Это, очевидно, очень древняя рукопись. 6. Давайте позвоним Роберту: нам мо​жет понадобиться его совет. 7. Торопись: ты мо​жешь опоздать на поезд. 8. Он, может быть, забо​лел. 9. Он, может быть, болеет. 10. Не может быть, что он забыл купить цветы. 11. Не может быть, что он поссорился с ней. 12. Наверное, она узна​ла об этом от Маши. 13. Это, должно быть, была очень трудная задача. 14. На улице должно быть очень холодно. 15. Она, должно быть, встретила их по пути домой. 16. Не может быть, что они продали свой дом. 17. Они, может быть, приедут завтра. 18. Моя сестра, должно быть, сейчас в библиотеке. 19. Не может быть, что он занял пер-вое место. 20. Может быть, он и слышал об этом хотя едва ли). 21. Мама, должно быть, купила конфеты. 22. Она, может быть, звонила мне вче​ра, а меня не было дома. 23. Может быть, он и в школе сейчас (хотя едва ли).
Ex.19.  Complete the comment using the word in capitals
a. You almost dropped the computer and you nearly damaged it.

You could have damaged the computer.   COULD
b.  You weren't careful when you were carrying it.

You……..MIGHT
c.  It would have been a good idea to ask for help!

You……..MIGHT
d.  You pulled out the sheet of paper and you nearly broke the printer.

You …       COULD
e.  You opened an e-mail and the computer nearly got a virus.

The computer …..COULD
f.  Why didn't you check the name of the sender!

You …..MIGHT
g. The computer almost crashed and you would have lost all your work.

You …….COULD
h. That was nearly a very serious problem.

That ……COULD
i. You didn't tell me you hadn't used a computer before!

You …..MIGHT
j. You didn't tum the computer off  when you finished!

You ……MIGHT
SHOULD
Ex. 20.  For each situation write a sentence with should or shouldn’t + one of the following:
	Go away for a few days
	Go to bed so late
	Look for another job

	Put some picture on the walls
	Take a photograph
	Use her car so much


1. Liz needs a change. She…

2. My salary is very low. You….

3. Jack always has difficulty getting up. He….

4. What a beautiful view! You…

5. Sue drives everywhere. She never walks. She….

6. Bill’s room isn’t very interesting.

Ex. 21. Read the situations and write sentences with I think / I don’t think …. should.. .

1. Peter and Judy are planning to get married. You think it’s a bad idea. (get married)

2. You don’t like smoking, especially in restaurants. (be banned).
3. I have a very bad cold but I plan to go out this evening. You don’t think this is a good idea. You say to me: (go out)

4. You are fed up with the government. You think they have made too many mistakes. (resign)

Ex. 22. Give advice using should and the words in brackets.
E.g. Her diction is not very good, (to read aloud) She should read aloud.
1. The boy is a little pale, (to play out-of-doors) 2. I am afraid you will miss that train, (to take a taxi) 3. There is no one in. (to try the room next door) 4. I have a slight irritation in my throat, (to smoke less) 5. His child doesn't want to eat soup, (not to give her sweets before dinner) 6. She makes a lot of spelling mistakes, (to copy passages out of a book) 7. The dog is afraid of him. (not to shout at the dog) 8. The students are unable to follow what I am saying, (not to speak so fast).
Ex. 23. Use the following modal verbs: must, may, can, need, to have to, to be able to.
1. You ... not come to help them tomorrow: the work is done. 2. You ... not change the whole text as the beginning is all right. You ... only rewrite the second part of it. 3. ... you help me now? — I am afraid not: I am in a great hurry. I shall be free in the evening. Come to my place at about eight, and I ... help you. 4. John ... not tell us the rules of the game: we know them. 5. ... I return the book to you on Friday? I am afraid I ... not finish it before. — No, that is too late. You ... bring it to me not later than Wednesday. 6. It is already six o'clock. We ... hurry if we don't want to be late. 7. ... you translate this text into English? — I think I ... 8. They spent all the morning on the river bank. Only Ann ... return home as she ... not stay in the sun for such a long time.
Ex. 24. Translate the following sentences using: can, can't, may, mast, needn't, shouldn't.
1. Она, должно быть, дома сейчас. 2. Она, дол​жно быть, была дома вчера. 3. Мы, может быть, придем к вам завтра. 4. Они, может быть, прихо​дили к нам вчера, но нас не было дома. 5. Он, должно быть, видел этот памятник, когда был в вашем городе. 6. Он, может быть, видел этот па​мятник, когда был в вашем городе. 7. Не может быть, что он знает эту картину. 8. Не может быть, что он видел эту картину. 9. Ты можешь пойти туда: я не возражаю. 10. Ты можешь пойти туда: это совсем близко. 11. Ты не можешь пойти туда: ты не знаешь адреса. 12. Ты можешь не ходить туда: я могу им позвонить. 13. Ты не должен идти туда: они очень плохие люди. 14. Ты мог и не ходить туда вчера. 15. Тебе следует пойти туда: они тебя ждут. 16. Тебе следовало пойти туда вче​ра. 17. Тебе не следовало ходить туда вчера.
Ex. 25. Translate the following sentences using: can, can't, may, must, to have to, to be able to.
1. Я должна купить торт сегодня. 2. Мой брат не умеет говорить по-английски. 3. Моя сестра умеет говорить по-немецки. 4. Можно, я посмот​рю вашу фотографию? 5. Вы можете показать мне свою фотографию? 6. Не может быть, что сорок лет: он выглядит гораздо моложе. 7. Не может быть, что он забыл прийти. Он, дол-ясно быть, был очень занят. 8. Мы, может быть, доедем за город, если будет хорошая погода. 9. Если сестра не купит мне кофе, мне придется идти в магазин самой. 10. Я не могу найти свои часы. — Может быть, вы оставили их на работе. — Нет, я не могла оставить их на работе: я ни​когда не снимаю их с руки. 11. Вы сможете по​говорить с ним завтра? 12. Я, должно быть, заб​лудилась. Вы не можете мне сказать, как пройти к Эрмитажу? 13. Мне пришлось прочесть массу книг, когда я готовилась к докладу. 14. Я не мог вспомнить последние строчки сонета, и мне при​шлось специально звонить своему другу.
